





ACTA AGRONOMICA SINICA 作物学报

第39卷 第10期 Vol. 39 No.10

中国作物学会 中国农业科学院作物科学研究所 主办 Sponsored by Crop Science Society of China and Institute of Crop Sciences, CAAS

斜 学 出 版 社 出版 Published by Science Press **10** 2013



作 物学 报

(ZUOWU XUEBAO)

第 39 卷 第 10 期 2013 年 10 月

目 次

作物遗传育种•种质资源•分子遗传学

1711	油菜抗咪唑啉酮类除草剂基因 BnALSIR	等位基
	因特异 PCR 标记的开发与应用	

- 1720 抗小麦黄矮病相关蛋白激酶 TiDPK1 与 BYDV 外 壳蛋白的互作
- 玉米再生相关基因 ZmLEC1 的序列变异及其与胚 1727 性愈伤组织形成能力的关联分析
- 1739 大豆腺苷酸激酶基因 GmADK 的克隆与表达分析
- 1746 优良品系中品 03-5373 系谱的遗传解析及抗大豆 胞囊线虫病相关标记鉴定
- 1754 利用双向回交导入系定位水稻苗期耐亚铁毒和锌 毒的 QTL
- 1766 水稻极矮突变体 s2-47 对赤霉素的响应及基因定 位研究
- 1775 小麦 NPR1-like 基因的克隆及赤霉菌诱导下的表 达分析
- 1783 44 份大豆微核心种质抗菌核病鉴定与评价
- 1791 甘蓝型油菜裂角相关性状的遗传与相关分析
- 1799 水稻Ef7基因的一个新等位基因Ef7-I的遗传效应 及表达分析

耕作栽培•生理生化

- 籼粳稻杂交对中国东北粳稻品质的影响
- 1814 种植方式对杂交籼稻植株抗倒伏特性的影响
- 弱光胁迫对不同基因型玉米籽粒发育和碳氮代谢 1826 的影响
- 1835 外源 IAA、GA₃和 ABA 影响不同穗型小麦分蘖发 生的机制
- 1843 棉花幼苗钾吸收的系统反馈调节初步研究
- 1849 利用 AMMI 模型分析寒地水稻 3 个品质性状的基 因型与环境互作
- 1856 反义 Trxs 基因导入对弱筋小麦豫麦18 淀粉积累及 淀粉合成关键酶表达的影响
- 1864 不同滴灌制度对棉花/马铃薯模式中马铃薯产量 和 WUE 的影响
- 不同生育时期遮阴对大豆形态性状和产量的影响 1871
- 西南"旱三熟"地区不同保护性耕作措施对农田 土壤生态效应及生产效益的影响

研究简报

- 玉米/大豆和玉米/甘薯模式下玉米磷素吸收特征 1891 及种间相互作用
- 华南主栽高产籼稻根系形态特征及其与产量构成 1899 的关系
- 砷胁迫下水磷耦合对不同磷效率水稻农艺性状及 精米砷含量的影响

胡茂龙 龙卫华 高建芹 付三雄 陈 锋 周晓婴 彭 琦 张 维 浦惠明 戚存扣 张洁夫 陈 松

汪信东 陈 亮 张增艳

李 钊 张登峰 孙永华 吴 迅 李永祥 石云素

宋燕春 杨德光 王天宇 黎 裕

盖江涛 赵团结 李 艳 盖钩镒

张姗姗 李英慧 李金英 邱丽娟

张 建 Aijaz Ahmed SOOMRO 柴 路 崔彦茹 王小倩 郑天清 徐建龙 黎志康

李晨晨 侯 雷 尹 亮 赵金凤 袁守江 张文会 李学勇

杨在东 马 信 吴世文 王宏伟 孙 鑫 冀宪领 李安飞 孔令让

韩粉霞 韩广振 孙君明 张金巍 于绍轩 闫淑荣

杨华

崔嘉成 刘 佳 梅德圣 李云昌 付 丽 彭鹏飞 王军胡琼

赵冬生 张昌泉 顾铭洪 刘巧泉

高 虹 李飞飞 吕国依 夏英俊 王嘉宇 孙 健

唐 亮 徐正进

雷小龙 刘 利 苟 文 马荣朝 任万军 周卫霞 董朋飞 王秀萍 李潮海

蔡 铁 徐海成 尹燕枰 杨卫兵 彭佃亮 倪英丽

徐彩龙 杨东清 王振林 王 晔 田晓莉

陈 乔 李红宇 钱永德 刘丽华 胡远富 吕艳东

郑桂萍 左豫虎 任江萍 王亚英

王新国 王 娜 陈 新 孟晓丹 李永春 尹 钧

王丽霞 陈源泉 李 超 师江涛 陶志强 聂紫瑾 张建省

隋 鹏

王一 雍太文 刘卫国 杨文钰 张 霞 苏本营 王龙昌 邹聪明 张云兰 张 赛 张晓雨 周航飞

罗海秀

邓小燕 王小春 杨文钰 宋 春 文熙宸 毛树明

陈达刚 周新桥 李丽君 刘传光 张 旭 陈友订

张 秀 郭再华 杜爽爽 王 阳 石乐毅 张丽梅 贺立源

ACTA AGRONOMICA SINICA

Vol. 39 No. 10 October 2013

CONTENTS

CROP GENETICS & BREEDING · GERMPLASM RESOURCES · MOLECULAR GENETICS

1711	Development and Application of Allele-Specific PCR		
	Markers for Imidazolinone-Resistant Gene BnALS1R		
	in Brassica napus		

- 1720 Interaction between Wheat Resistance-related Kinase TiDPK1 and BYDV Coat Protein
- 1727 Sequence Diversity of *ZmLEC1* and Association Analysis of Embryogenic calli Formation Ability in Maize
- 1739 Cloning and Expression Analysis of an Adenylate Kinase Gene *GmADK* in Soybean
- 1746 Genetic Dissection of Elite Line Zhongpin 03-5373
 Pedigree and Identification of Candidate Markers Related to Resistance to Soybean Cyst Nematode
- 1754 Mapping of QTL for Iron and Zinc Toxicity Tolerance at Seedling Stage Using a Set of Reciprocal Introgression Lines of Rice
- 1766 Gibberellin Responsiveness and Gene Mapping of Rice Extreme Dwarf Mutant s2-47
- 1775 Cloning of *NPR1*-like Genes and Their Response to Fusarium graminearum Infection in Wheat
- 1783 Resistance to Sclerotinia Stem Rot in 44 Accessions from Soybean Mini Core Collection
- 1791 Genetic and Correlation Analysis on Pod Shattering Traits in *Brassica napus* L.
- 1799 Genetic and Expression Analyses of *Ef7-I*, a Novel *Ef7*Allele, in Rice

HU Mao-Long, LONG Wei-Hua, GAO Jian-Qin, FU San-Xiong, CHEN Feng, ZHOU Xiao-Yin, PENG Qi, ZHANG Wei, PU Hui-Ming, QI Cun-Kou, ZHANG Jie-Fu, and CHEN Song

WANG Xin-Dong, CHEN Liang, and ZHANG Zeng-Yan

LI Zhao, ZHANG Deng-Feng, SUN Yong-Hua, WU Xun, LI Yong-Xiang, SHI Yun-Su, SONG Yan-Chun, YANG De-Guang, WANG Tian-Yu, and LI Yu

GAI Jiang-Tao, ZHAO Tuan-Jie, LI Yan, and GAI Jun-Yi

ZHANG Shan-Shan, LI Ying-Hui, LI Jin-Ying, and QIU Li-Juan

ZHANG Jian, Aijaz Ahmed SOOMRO, CHAI Lu, CUI Yan-Ru, WANG Xiao-Qian, ZHENG Tian-Qing, XU Jian-Long, and LI Zhi-Kang

LI Chen-Chen, HOU Lei, YIN Liang, ZHAO Jin-Feng, YUAN Shou-Jiang, ZHANG Wen-Hui, and LI Xue-Yong

YANG Zai-Dong, MA Xin, WU Shi-Wen, WANG Hong-Wei, SUN Xin, JI Xian-Ling, LI An-Fei, and KONG Ling-Rang

HAN Fen-Xia, HAN Guang-Zhen, SUN Jun-Ming, ZHANG Jin-Wei, YU Shao-Xuan, YAN Shu-Rong, and YANG Hua

CUI Jia-Cheng, LIU Jia, MEI De-Sheng, LI Yun-Chang, FU Li, PENG Peng-Fei, WANG Jun, and HU Qiong

ZHAO Dong-Sheng, ZHANG Chang-Quan, GU Ming-Hong, and LIU Qiao-Quan

TILLAGE & CULTIVATION · PHYSIOLOGY & BIOCHEMISTRY

- 1806 Effect of *Indica-Japonica* Hybridization on Grain Quality of Rice Cultivars in Northeast China
- 1814 Effects of Planting Methods on Culm Lodging Resistance of *Indica* Hybrid Rice (*Oryza sativa* L.)
- 1826 Effects of Low-light Stress on Kernel Setting and Metabolism of Carbon and Nitrogen in Different Maize (Zea mays L.) Genotypes
- 1835 Mechanisms of Tiller Occurrence Affected by Exogenous IAA, GA₃, and ABA in Wheat with Different Spike-types
- 1843 Systemic Feedback Regulation of K⁺ Uptake in Cotton at Seedling Stage
- 1849 Interaction of Genotypes with Environments for Three Quality Traits of Rice in Cold Region by AMMI Model
- 1856 Effects of Antisense Thioredoxin s on Starch Accumulation and Expressions of Enzymes Related to Starch Synthesis in Weak-gluten Wheat Cultivar Yumai 18

GAO Hong, LI Fei-Fei, LÜ Guo-Yi, XIA Ying-Jun, WANG Jia-Yu, SUN Jian, TANG Liang, and XU Zheng-Iin

LEI Xiao-Long, LIU Li, GOU Wen, MA Rong-Chao, and REN Wan-Jun

ZHOU Wei-Xia, DONG Peng-Fei, WANG Xiu-Ping, and LI Chao-Hai

CAI Tie, XU Hai-Cheng, YIN Yan-Ping, YANG Wei-Bing, PENG Dian-Liang, NI Ying-Li, XU Cai-Long, YANG Dong-Qing, and WANG Zhen-Lin WANG Ye and TIAN Xiao-Li

LIU Li-Hua, HU Yuan-Fu, CHEN Qiao, LI Hong-Yu, QIAN Yong-De, LÜ Yan-Dong, ZHENG Gui-Ping, and ZUO Yu-Hu

REN Jiang-Ping, WANG Ya-Ying, WANG Xin-Guo, WANG Na, CHEN Xin, MENG Xiao-Dan, LI Yong-Chun, and YIN Jun

- 1864 Effects of Different Drip Irrigation Systems on Yield and Water Use Efficiency of Potato in Intercropping System of Cotton and Potato
- 1871 Effects of Shading at Different Growth Stages on Different Traits and Yield of Soybean
- 1880 Influences of Conservation Tillage Practices on Farmland Soil Ecological Factors and Productive Benefits in Dryland Region with Triple Cropping System in Southwest China

WANG Li-Xia, CHEN Yuan-Quan, LI Chao, SHI Jiang-Tao, TAO Zhi-Qiang, NIE Zi-Jin, ZHANG Jian-Sheng, and SUI Peng

WANG Yi, YANG Wen-Yu, ZHANG Xia, YONG Tai-Wen, LIU Wei-Guo, and SU Ben-Ying

WANG Long-Chang, ZOU Cong-Ming, ZHANG Yun-Lan, ZHANG Sai, ZHANG Xiao-Yu, ZHOU Hang-Fei, and LUO Hai-Xiu

RESEARCH NOTES

- 1891 Phosphorus Uptake and Utilization of Maize and Inter-species Interactions in Maize/Soybean and Maize/ Sweet Potato Relay Intercropping Systems
- 1899 Relationship between Root Morphological Characteristics and Yield Components of Major Commercial Indica Rice in South China
- 1909 Effect of Water Management and Phosphorus on Agricultural Traits and As Concentration in Polished Rice of Two Rice Cultivars Differing in P-Efficiency under As-stress Conditions

DENG Xiao-Yan, WANG Xiao-Chun, YANG Wen-Yu, SONG Chun, WEN Xi-Chen, ZHANG Qun, and MAO Shu-Ming

CHEN Da-Gang, ZHOU Xin-Qiao, LI Li-Jun, LIU Chuan-Guang, ZHANG Xu, and CHEN You-Ding

ZHANG Xiu, GUO Zai-Hua, DU Shuang-Shuang, WANG Yang, SHI Le-Yi, ZHANG Li-Mei, and HE Li-Yuan

A BRIEF INTRODUCTION OF ACTA AGRONOMICA SINICA

Acta Agronomica Sinica (AAS, ISSN 0496-3490) is a monthly academic journal co-sponsored by Crop Science Society of China and the Institute of Crop Sciences, Chinese Academy of Agricultural Sciences, under the leadership of China Association for Science and Technology and published by Science Press, Chinese Academy of Sciences. AAS was firstly published in 1962. Her predecessors were Chinese Journal of Agricultural Research started in 1950 and Acta Agriculturae Sinica started in 1952. As one of the key scientific journals in China, AAS has been financially supported by China Association for Science and Technology since 1997 and the National Natural Science Foundation of China since 2000.

The major aims of AAS are to report the progresses in the disciplines of crop breeding, crop genetics, crop cultivation, crop physiology, ecology, biochemistry, germplasm resources, grain chemistry, grain storage and processing, biotechnology and biomathematics etc. mainly in China and abroad. AAS provides regular columns for Original papers, Reviews, and Research notes. The strict peer-review procedure guarantees the academic level and raises the reputation of the journal. The readership of AAS is for crop science researchers, students of agricultural colleges and universities, and persons with similar academic level.

AAS is the leading journal of crop sciences and reflects the latest achievement in all aspects of crop sciences in China. AAS occupies the first position on the list of Chinese core journals in 'Agronomy and Crops' field. The editorial board consists of 92 specialists in the field of crop sciences. Among them, 18 are academicians of Chinese Academy of Sciences or Chinese Academy of Engineering, 14 are from the outside of China, and 3 are from Hong Kong and Taiwan, China.

AAS is a fully Open Access Journal through the independent website (http://zwxb.chinacrops.org/) since 2004. Free full texts are published online 3 months earlier than printing version, and all articles of the journal from 1962 are available freely. Manuscript submission, tracking, and peer review process are completed online. The functions of eTOCs (Table of Contents Alerting), advanced paper search, and paper recommendation are available.

AAS are indexed in some international index systems, such as AGRIS (FAO), CAB Abstracts and Global Health of Centre for Agriculture and Bioscience International, Cambridge Scientific Abstracts, Chemical Abstracts, Food Science and Technology Abstracts, Index of Copurnicus, Japan Science and Technology Agency, Scopus, and VINITI Abstracts Journal (Russia). AAS is also referenced by many domestic databases and abstract periodicals.

The purposes of *AAS* are to enhance the development of crop science and technology in China, to promote nationwide and worldwide academic exchanges, and to accelerate the modernization of Chinese agriculture. *AAS* is distributed in China and abroad. The editorial office appreciates to establish publication exchange relationship with related institutions, agricultural colleges and universities, and international organizations in China and abroad. Submissions in English from overseas are welcome.